

istering Authority concerned (T/PET.5/393, T/OBS.5/61, T/L.625),

1. *Draws the attention* of the petitioner to the observations of the Administering Authority and to the statements of its Special Representative;

2. *Recalls* its resolution 983 (XIII) of 18 March 1954 on a previous petition complaining of lack of development in the Babimbi subdivision, by which the Council noted various projects being undertaken to improve conditions in the subdivision and recommended that the Administering Authority implement these projects with expedition;

3. *Notes* the statement of the Special Representative concerning the completion of the bridge at Kikot and of certain roads in the subdivision and the projected construction of a road linking Ngambé with Douala;

4. *Expresses the hope* that the remaining development projects will be completed at an early date;

5. *Recalls* its resolution 1340 (XVI) of 20 July 1955 in which it noted that in respect of damage caused by wild animals, it is the practice of the Administration to give *ex gratia* assistance in cases of serious damage.

660th meeting,
16 February 1956.

1413 (XVII). Petition from Mr. Etienne Bogmis (T/PET.5/394)

The Trusteeship Council,

Having examined the petition from Mr. Etienne Bogmis concerning the Cameroons under French administration in consultation with France as the Administering Authority concerned (T/PET.5/394, T/OBS.5/68, T/L.625),

Draws the attention of the petitioner to the observations of the Administering Authority and to the statements of its Special Representative, in particular that:

(a) There are no restrictions on freedom to travel in the Territory, and

(b) Since a new village chief has been elected, it will be his duty to see that tax receipts are distributed.

660th meeting,
16 February 1956.

1414 (XVII). Petition from the Nom-Ayos-Messok Local Committee of the Union des populations du Cameroun (T/PET.5/396)

The Trusteeship Council,

Having examined the petition from the Nom-Ayos-Messok Local Committee of the Union des populations du Cameroun concerning the Cameroons under French administration in consultation with France as the Administering Authority concerned (T/PET.5/396, T/OBS.5/64, T/L.626),

1. *Takes note* of the observations of the Administering Authority and of the statements of its Special Representative, in particular that the development projects mentioned in the petition had been carried out by voluntary labour and at the request of the community concerned;

2. *Notes* that the Administering Authority, in conformity with the recommendation of the Trusteeship

trante intéressée (T/PET.5/393, T/OBS.5/61, T/L.625),

1. *Appelle l'attention* du pétitionnaire sur les observations de l'Autorité administrante et sur les déclarations de son représentant spécial;

2. *Rappelle* sa résolution 983 (XIII), du 18 mars 1954, relative à une précédente pétition dont les auteurs se plaignaient du faible développement économique de la subdivision de Babimbi, et où le Conseil notait les divers projets dont l'Autorité administrante avait entrepris l'exécution en vue d'améliorer la situation dans la subdivision et recommandait à l'Autorité administrante d'achever ces travaux avec diligence;

3. *Prend note* de la déclaration faite par le représentant spécial au sujet de l'achèvement des travaux du pont de Kikot et de certaines routes dans la subdivision et du projet de construction d'une route qui reliera Ngambé à Douala;

4. *Exprime l'espoir* que le reste des travaux de développement sera prochainement achevé;

5. *Rappelle* sa résolution 1340 (XVI), du 20 juillet 1955, où il notait qu'en ce qui concerne les dégâts causés par les animaux sauvages, l'Administration a coutume d'accorder des secours gracieux si les dommages sont importants.

660ème séance,
16 février 1956.

1413 (XVII). Pétition de M. Etienne Bogmis (T/PET.5/394)

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné la pétition de M. Etienne Bogmis concernant le Cameroun sous administration française, en consultation avec la France, Autorité administrante intéressée (T/PET.5/394, T/OBS.5/68, T/L.625),

Appelle l'attention du pétitionnaire sur les observations de l'Autorité administrante et sur les déclarations de son représentant spécial, d'où il ressort en particulier que:

a) La liberté de déplacement n'est soumise à aucune restriction dans le Territoire;

b) Un nouveau chef de village a été élu qui aura pour tâche de veiller à ce que les tickets d'impôts soient distribués.

660ème séance,
16 février 1956.

1414 (XVII). Pétition du comité de base de l'Union des populations du Cameroun de Nom-Ayos-Messok (T/PET.5/396)

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné la pétition du comité de base de l'Union des populations du Cameroun de Nom-Ayos-Messok concernant le Cameroun sous administration française, en consultation avec la France, Autorité administrante intéressée (T/PET.5/396, T/OBS.5/64, T/L.626),

1. *Prend acte* des observations de l'Autorité administrante et de la déclaration de son représentant spécial, d'où il ressort notamment que les travaux d'aménagement auxquels la pétition fait allusion étaient volontaires et avaient lieu sur la demande de la collectivité intéressée;

2. *Constata* que l'Autorité administrante, conformément à une recommandation du Conseil de tutelle à sa